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Het turbulente jaar 2022 stond in het teken van maat-
schappelijke tegenstrijdigheden en politieke onzeker-
heid. We kampen met vele crises; van huisvesting 
tot asielopvang, van energie tot stikstof en klimaat. 
Bestaanszekerheden kwamen onder druk te staan 
en armoede nam toe in een tijd van ongebreidelde 
economische groei en lage werkloosheid. 
In ons vrije Nederland voelen mensen zich niet meer 
vrij hun mening te geven uit angst voor bedreiging. 
Mensen verliezen het vertrouwen in de democratie 
en in het oplossend vermogen van de politiek. Meer 
dan een miljoen gezinnen kampen met de almaar 
stijgende prijzen en kunnen niet of nauwelijks rond-
komen. En dan is er de nog steeds voortdurende, 
bloedige oorlog in Oekraïne die al zoveel onschul-
dige burgers het leven heeft gekost. Zorgwekkende 
ontwikkelingen die gepaard gaan met grote verande-
ringen, regionaal maar ook mondiaal.  

De grote veranderingen die op ons afkomen op ter-
reinen als arbeidsmarkt, klimaat, energie en stikstof 
zijn bepalend voor de manier waarop wij en onze kin-
deren straks wonen, werken en met elkaar samen-
leven. Wij krijgen er allemaal mee te maken, ook 
op het landgoed. Deze grote veranderingen vinden 
weliswaar geleidelijk plaats, maar dat maakt ze niet 
minder ingrijpend. 

Gezond verstand en flexibiliteit zijn wezenlijk om 
deze grote veranderingen het hoofd te bieden. Neem 
bijvoorbeeld windenergie. Veel mensen zijn tegen het 
plaatsen van windmolens op land, op zee is immers 
ruimschoots plek om windturbineparken te bouwen. 
Toch hebben provincies de bevoegdheid gekregen 
van de rijksoverheid om grondeigenaren te verplich-
ten om windmolens te plaatsen, ook bij kwetsbare 
natuurgebieden. 

De stikstofcrisis is nog zo’n voorbeeld. De boerenbe-
drijven op ons landgoed verduurzamen al jarenlang 
en investeren in nieuwe technieken om de uitstoot 
van schadelijke stoffen uit mest zoveel mogelijk te 
reduceren. We zijn trots op onze boeren. We denken 
actief met ze mee en kijken met groot respect naar 
hun vastberadenheid om te komen tot duurzame 
oplossingen in hun bedrijfsvoering. 
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Vo o r w o o r d

Van de raad Van Bestuur

Ven bij de oude moestuinmuur | foto: Maaike van Heek-Mojet
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Zo veel staat onder grote druk: de ruimte, de natuur, 
de landbouw, de bodem, het klimaat, de toekomst 
van onze kinderen. De menselijke waardigheid loopt 
hier als een rode draad doorheen; het beginsel dat 
alle mensenrechten verbindt. Daarom roep ik op tot 
het koesteren van die menselijke maat, die mense-
lijke waardigheid. 

Vanuit respect jegens elkaar vinden we altijd de dia-
loog en de verbinding om deze turbulente tijden met 

elkaar door te maken. Of het nu gaat om windener-
gie, stikstofdepositie of het elkaar aanspreken op een 
loslopende hond die het wild verstoort in de bossen.  

Aan eenieder die zich in 2022 heeft ingezet voor het 
Landgoed betuigen wij onze grote dank. De betrok-
kenheid van onze medewerkers, rentmeesterskan-
toor ’t Schoutenhuis, de vrijwilligers en onze eigen 
achterban van familieleden draagt ons landgoed.

V.l.n.r. Huib de Kanter, Carel Quarles van Ufford, Arnoud de Beaufort, Christiaan de Beaufort,
Willemina van der Goes-Petter, Marina de Kanter en Anne Marie de Beaufort | foto: Maaike van Heek-Mojet

De historische buitenplaats | foto: Maaike van Heek-Mojet



– vaak monumentale – bomen flinke schade opge-
lopen. Ook de lariks en de fijnspar hadden zwaar 
te lijden onder de droogte. Alle dode en kwijnende 
bomen zijn voor de veiligheid van de bezoekers 
gekapt en opgeruimd. Daardoor was de houtoogst 
dit jaar helaas veel groter dan verwacht. Op de ont-
stane open plekken in het bos worden klimaatslimme 
boomsoorten geplant, zoals esdoorn, linde, haag-
beuk, zilverden, levensboom en tamme kastanje. 
Hierbij krijgen we hulp van onze Treeker vrijwilligers, 
de achterban van familieleden-aandeelhouders en 
van ZEN.nl uit Amersfoort. 

Het jaarlijks groot bosonderhoud vond plaats in het 
hart van het landgoed. Zowel in het oude parkbos 
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de staat Van de Bossen en 
lanen
Het verslagjaar 2022 was een turbulent jaar voor de 
bossen. De gevolgen van klimaatverandering, ver-
droging en verzuring van de bodem worden steeds 
duidelijker zichtbaar. Daarnaast eisten verschillende 
stormen hun tol op het landgoed. Zo liet de storm 
Eunice in februari 2022 een spoor van vernieling 
na aan loshangende takken en omgevallen bomen, 
zodat wandel-, MTB- en ruiterroutes tijdelijk gesloten 
moesten worden.

Ook de droogte heeft de bossen op het landgoed niet 
ongemoeid gelaten. De vegetatie in de lagergelegen 
gebieden richting de Gelderse Vallei had het moeilijk, 
maar heeft het er nog redelijk vanaf gebracht. Op 
de hogergelegen droge zandgronden hebben veel 

on t w I k k e l I n g e n o p h e t l a n d g o e d

In gesprek met landgoedBeheerder martIn nolsen

Nieuw ingeplante laan langs de Treekerweg | foto: Maaike van Heek-Mojet
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als langs verschillende lanen waren veel oude eiken 
en beuken sleets geraakt. Helaas moesten deze 
statige bomen voor ieders veiligheid worden gekapt. 
Klimaat-bestendige boomsoorten zullen worden 
teruggeplant, zodat toekomstige generaties opnieuw 
kunnen genieten van de mooie Treeker lanen. Om 
het effect van de ‘kaalslag’ langs de lanen een beetje 
te compenseren, hebben de Treeker vrijwilligers 
2500 wilde boshyacintbollen (Hyacinthoides Non 
Scripta) gepoot langs deze lanen. Een monnikenklus! 
Deze ‘Blue Bells’ kleurden in het voorjaar de stroken 
langs de lanen prachtig blauw.

De problematiek van droogte, verzuring en klimaat-
verandering kent geen grenzen; alle bossen worden 
erdoor getroffen. Daarom vond in 2022 een waarde-
volle uitwisseling van kennis plaats met de bosploeg 
van Landgoed Twickel, het grootste particuliere 
landgoed van Nederland. Tijdens een rondleiding op 
Den Treek-Henschoten werden allerlei ervaringen 
uitgewisseld over bosverzorging in relatie tot de uit-
dagingen waarvoor we ons geplaatst zien. 

de staat Van de Bodem In de 
Bossen
De kwaliteit van de bodem in de bossen is nog een 
uitdaging die in toenemende mate onze aandacht 
vraagt. Hier kampen we met stikstofoxiden en ammo-
niak die in grote hoeveelheden via neerslag in de 
bodem terechtkomen. Op arme zandgronden heeft 
de bosbodem bovendien nog slechts een beperkte 
voorraad van andere belangrijke voedingsstoffen 
zoals fosfor, calcium, kalium en magnesium. De 
beschikbaarheid van deze nutriënten wordt bepaald 
door natuurlijke processen, zoals depositie (neerslag 
of afzetting van luchtverontreinigende stoffen op 
bodem, water en vegetatie), verwering en uitspoe-
ling. Ook de houtoogst heeft invloed op de balans 
van de voedingsstoffen in de bodem en daarmee op 
de groei en vitaliteit van bomen. Daarom vindt de 
houtoogst op het landgoed op een doordachte wijze 
plaats.  

Paddenstoelen zijn van levensbelang voor een vitale 
bodem en gezonde bomen. Zij leveren voedings-

Ontluikend voorjaar in het hart van het landgoed | foto: Maaike van Heek-Mojet



stoffen aan de bodem zoals fosfaat en calcium en 
leggen er koolstof in vast. Daarnaast beschermen 
ze bomen tegen stress ten gevolge van droogte en 
verzuring. Met name mycorrhizaschimmels leven in 
symbiose met bomen en vervullen in de bossen een 
sleutelrol bij de opname van voedingsstoffen door de 
bomen. In de herfst zijn veel soorten bovengronds 
zichtbaar in de vorm van paddenstoelen. Daarom de 
oproep aan alle bezoekers van het landgoed: laat de 
paddenstoelen met rust en draag zo uw steentje bij 
aan de kwaliteit van de bodem. Het plukken van een 
kleine hoeveelheid wordt toegestaan, een vuilniszak 
vol niet.

nIeuwe natuur
Uit de opbrengst van de verkoop van MTB-vignetten 
zijn in het najaar nieuwe fauna-akkers en poelen 
aangelegd. Niet alleen het wild, maar ook amfibie-
en, insecten en (weide-)vogels maken er dankbaar 
gebruik van. In natuurgebied ’t Langeveen heeft ook 
natuurontwikkeling plaatsgevonden: hier is een grote 
vogelplas aangelegd ter bevordering van de algehele 
biodiversiteit in het gebied. 

Landgoed den treek-henschoten8

Natuurlijke verjonging | foto: Rob Gerritsen

Poel op ‘t Waswater | foto: Rob Gerritsen
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opstallen nIeuws
In 2022 hebben drie wisselingen plaatsgevonden 
rondom de opstallen op het landgoed. Het eigenzin-
nige buitenhuis aan De Laagt 4 in Maarn, gelegen 
naast de Koepel van Stoop, heeft nieuwe eigena-
ren gekregen. Aan de andere zijde van de Koepel, 
aan De Laagt 8 in Maarn, ligt het monumentale 
‘Berghuisje’ dat van eigenaar is gewisseld. Dat geldt 
ook voor de Traayweg 3 in Austerlitz. De kavels van 
deze opstallen worden met recht van erfpacht door 
het landgoed aan de nieuwe opstaleigenaren ter 
beschikking gesteld.

nIeuwe medewerker stelt 
zIch Voor 
“Mijn naam is Nando Liklikuwata. Sinds juli 2022 ben 
ik in dienst bij Landgoed Den Treek- Henschoten. Als 
kind was ik al veel in de bossen en natuurgebieden 
te vinden. Hier heb ik mijn droom om later boswach-
ter te worden ontwikkeld. Eenmaal iets ouder (12 
jaar ongeveer) ben ik gaan zoeken naar opleidings-
mogelijkheden en kwam ik de opleiding Bos- en 
Natuurbeheer tegen bij Helicon in Apeldoorn. Ik was 
daar toen echter nog te jong voor. Om toch maar vast 
zoveel mogelijk over groen te leren, ben ik daarom 

Natuurgebied naast ‘De Troet’ | foto: Rob Gerritsen

De Laagt 4 in Maarn | foto: Drieklomp Makelaars Nando Liklikuwata | foto: Rob Gerritsen



eerst naar Aeres, een mbo-opleiding in Nijkerk, 
gegaan. Daar heb ik in 2021 examen gedaan voor 
de opleiding Bos- en Natuurbeheer. Bij de uitreiking 
van mijn diploma kreeg ik een verrassing mee: van 
alle examenklassen uit 2021 werd ik gekozen als 
geweiendrager! Deze prijs wordt ieder jaar uitgereikt 
aan een student die veel voor de school en medestu-
denten heeft betekend.” 

“Tijdens het tweede jaar van mijn opleiding heb ik 
besloten om zzp’er te worden in de boomverzor-
ging. Aangezien ik dit werk eigenlijk niet alleen kan 
vanwege de veiligheid, werkte ik toen al veel samen 
met mijn huidige collega John. Nadat ik afgestudeerd 
was, heb ik een korte pauze in moeten lassen in dit 
werk, omdat ik alle beschikbare tijd wilde besteden 
aan specifieke trainingen voor het Europees kampi-
oenschap kanopolo, waar ik aan mee mocht doen. 
We hebben hier de derde prijs weten te bemachti-
gen.”

“Op dit moment ben ik vijf dagen per week aan het 
werk voor het landgoed en ongeveer één zaterdag 
per twee weken voor mijzelf, in onder andere de 
boomverzorging. Naast mijn werk sport ik graag en 

kanopolo is mijn passie. Zo heb ik onder andere 
teamtraining en krachttraining, geef ik training en 
volg ik cursussen. In de zomermaanden ben ik veel 
weekenden weg voor toernooien door heel Europa. 
En als ik geen toernooi heb, geef ik vaak training aan 
de jeugd. 
Helaas heb ik de laatste jaren praktisch geen tijd meer 
voor andere hobby’s, maar als ik de mogelijkheid heb 
vind ik het altijd leuk om met hout bezig te zijn, viool 
te spelen, dieren te prepareren, de Middeleeuwen 
te re-enacten (na te spelen), of mezelf te verdiepen 
in literatuur. Dit is pas het begin van mijn loopbaan, 
ik hoop nog lange tijd uitgedaagd te worden en mij 
verder te kunnen ontwikkelen. De mogelijkheid om 
bij Den Treek-Henschoten te werken biedt mij hierin 
de eerste grote kans.”

treeker werkschuur In 
geBruIk genomen
In het jaarbericht over 2021 berichtten we al over 
de grootschalige renovatie van de oude werkschuur 
tegenover het landgoedkantoor aan de Treekerweg 
in Leusden. In het najaar 2022 kon het eindresultaat 
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Interieur Treeker werkschuur | foto: Maaike van Heek-Mojet
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in gebruik genomen worden: een mooi en praktisch 
multifunctioneel gebouw, waar groepen ontvangen 
kunnen worden. Ook onze Treeker vrijwilligers komen 
er wekelijks bijeen om hun werkdag te starten. Naast 
de nieuwe ontvangstruimte met aangrenzende keu-
ken is er een ruime werkplaats voor de medewerkers 
en een zolder voor opslag. 

BerIchten uIt het Veld
door henk ketelaar 
Toezichthouder en faunabeheerder Henk Ketelaar 
vertelt over de roodpootvalk (Falco vespertinus)

In september 2022 deed ik in het hart van het land-
goed in een grote eik een waarneming van vier kleine 
roofvogels. Toen ik de verrekijker erbij pakte, zag ik 
tot mijn grote vreugde dat het roodpootvalken waren. 
Ik herkende ze meteen, het zijn prachtige vogels om 
te zien. 

Roodpootvalken worden vaak in augustus en septem-
ber bij flinke oostenwind in groepjes waargenomen. 
Ze zijn dan op doorreis naar zuidelijk Afrika, waar ze 
van november tot februari overwinteren. Deze kleine 
roofvogels jagen op dezelfde manier als de torenvalk 
en hangen biddend in de lucht om zich vervolgens 
op hun prooi te storten. Hun voedsel bestaat voorna-
melijk uit insecten en klein gewervelde dieren zoals 
muizen, hagedissen en jonge zangvogels. 

Roodpootvalken verblijven graag in open gebieden 
zoals heidevlakten, weilanden, uiterwaarden en land-
bouwgronden. Ze leggen vier tot vijf eieren in oude 
kraaien- of roekennesten. Na 22 tot 28 dagen komen 
de eieren uit en ongeveer 30 dagen daarna zijn de 
jonge vogels vliegensvlug en zelfstandig.  

Een paartje roodpootvalken
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Op Den Treek-Henschoten wordt gewoond, gewerkt 
en gerecreëerd. Het aantal gebruikers groeit elk jaar, 
maar de beschikbare ruimte groeit niet. Daarmee 
komen ruimte en natuur behoorlijk onder druk te 
staan. Om dit spanningsveld het hoofd te bieden 
werkt het landgoed met een langjarige beheervisie 
en de provincie Utrecht met een Omgevingsvisie 
2021-2050. 

De gemeente Amersfoort telt ruim 158.000 inwoners. 
Tot 2035 groeit dit aantal nog eens met 10 procent, 
is de verwachting. En dan te bedenken dat het land-
goed in vijf gemeenten ligt, waarvan Amersfoort er 
eentje is. Tien jaar geleden schatte de provincie 
Utrecht al dat er jaarlijks ruim een miljoen inwoners 
op Den Treek-Henschoten recreëerden. Wat dat 
aantal nu is blijft gissen, maar dat de druk op ruimte 
en natuur zijn toegenomen, zal niemand ontgaan. 
Ook zijn er verschillende ambities, zowel van het 
landgoed als van de provincie. Ambities ten aanzien 
van wonen, mobiliteit, energie, recreatie, natuur en 
landbouw. 
Bestuurder Willem Schimmelpenninck vertelt over dit 
spanningsveld, over de langjarige beheervisie van 
het landgoed en over de gezamenlijke missie voor 
de toekomst.

“Een aantrekkelijke leefomgeving draagt bij aan het 
welzijn van mensen. Het mooie en veelzijdige Treeker 
landschap doet dat ook. De landschappelijke kwali-
teiten en structuren zijn belangrijk voor het welbevin-
den, voor mensen, maar zeker ook voor dieren en 
planten. Hierin vervult Den Treek-Henschoten sinds 
jaar en dag een belangrijke functie. Tegelijkertijd is 

dit meteen het eerste spanningsveld, want het wel-
bevinden van mens, dier en plant laat zich in onze 
ervaring lastig duurzaam combineren in de beschik-
bare ruimte.”

“Natuur en landbouw leveren, als grootste ‘ruim-
tegebruikers’ in het landelijk gebied, een belang-
rijke bijdrage aan maatschappelijke functies zoals 
de voedselvoorziening en een aantrekkelijk en kwa-
litatief hoogwaardig landelijk gebied dat beleefd kan 
worden. Ook daarin voorziet Den Treek-Henschoten. 

Willem Schimmelpenninck van der Oije | foto: Anoeska Vermeij

ru I m t e e n n a t u u r: e e n s p a n n I n g s V e l d

In gesprek met Bestuurder wIllem schImmelpennInck 
Van der oIje

Landgoed den treek-henschoten12
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Wij zorgen voor verdere ontwikkeling van onze 
natuur en onze bossen en ondersteunen de transitie 
in de landbouw. Wij verwachten dat natuurinclusieve 
vormen van landbouw, die beginnen met een gezon-
de bodem en optimaal gebruikmaken van natuurlijke 
processen, de biodiversiteit zowel in het agrarisch 
gebied als in de natuurgebieden, positief zullen beïn-
vloeden.”

“Op het landgoed streven we naar een natuur die 
vitaal is. We ontwikkelen, beschermen en verbin-
den natuurgebieden van voldoende omvang en 
samenhang tot aaneengesloten gebieden van hoge 
kwaliteit, die tegen een stootje kunnen. Zo ont-
staan belangrijke leefgebieden voor bedreigde en 
beschermde soorten.”

“In het dagelijks beheer van het landgoed richten 
we ons op de lange termijn. Het landgoed heeft drie 
kerntaken: het verhuren of verpachten van grond en 
gebouwen, het zorgen voor bos en natuur en het 
faciliteren van recreatie. Hierbij streven we naar een 
balans in de functionaliteiten wonen, werken, natuur 
en recreatie. Hierbij gaat de instandhouding van de 

kwaliteit van natuur en landschap vóór opbrengst-
maximalisatie. Dat doen we op een kostenbewuste 
manier; opstallen en terreinen worden bij voorkeur in 
erfpacht uitgegeven. 
Agrarische gronden worden verpacht op basis van 
grondgebonden landbouw. In samenwerking met de 
pachters wordt gestreefd naar een bedrijfsvoering die 
uitgaat van gezond bodembeheer en versterking van 
ecologische waarden. Bosbeheer vindt plaats vol-
gens versterking van ecologische waarden, vergro-
ting van de klimaatbestendigheid en met aandacht 
voor natuurlijke en cultuurhistorische elementen. En 
last but not least wordt de natuur proactief beheerd 
overeenkomstig ecologische waarden en met aan-
dacht voor landschappelijke elementen.”

“De recreatie op het landgoed wordt gezoneerd en 
gestuurd om het spanningsveld tussen het almaar 
toenemend aantal bezoekers en de natuur enigszins 
te reduceren. Hierbij streven we ernaar de intensieve 
recreatie zoveel mogelijk te concentreren rondom 
het Henschotermeer en de Pyramide van Austerlitz. 
De extensieve recreatie vindt plaats in het noordelijk 
deel van het landgoed.”

Bezoekers op Den Treek-Henschoten | foto: Maaike van Heek-Mojet
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ontwIkkelIng Van nIeuwe natuur

“In de afgelopen 20 jaar is er op Den Treek-
Henschoten al meer dan 70 hectare landbouwgrond 
omgevormd tot natuurterrein. Met de nieuwe natuur 
worden bestaande natuurgebieden vergroot en met 
elkaar verbonden. Zo kunnen dieren en planten zich 
makkelijker verplaatsen en beter overleven. De voor-
lopige resultaten stemmen positief.
Die nieuwe natuur komt veelal op grond die eerder 
als landbouwgrond in gebruik was en maakt deel 
uit van het Natuurnetwerk Nederland (NNN) of van 
de ‘Groene Contour’. Soms ontvangen we voor de 
omvorming een subsidie van de provincie of krijgen 
we toestemming om een bouwkavel te realiseren 
op onze grond. Beide maatregelen zijn gericht op 
het compenseren van het waardeverlies van de 
omvorming. Landbouwgrond heeft namelijk een veel 
hogere prijs dan natuurgrond. Opbrengsten uit de 
verkoop van de mountainbikevignetten worden nu 
gebruikt voor het creëren van nieuwe natuur en/of 
het herstel van bestaande natuur.”

omgeVIngsVIsIe 2021-2050
“De Omgevingsvisie van de provincie Utrecht klinkt 
abstract, maar eigenlijk gaat het over een concrete 
vraag: hoe ziet de provincie er in 2050 uit?” 

“Naar verwachting wonen er over dertig jaar een 
kwart meer mensen in de provincie Utrecht dan nu. 
Daarom staat de provincie voor een grote uitdaging: 
hoe zorgen we ervoor dat we op zo’n manier groeien, 
dat iedereen hier prettig en gezond kan leven en er 
voldoende ruimte overblijft voor de natuur? Daartoe 
zal de beschikbare ruimte zoveel mogelijk op meer-
dere, duurzame manieren gebruikt moeten worden. 
Het landgoed staat voor dezelfde uitdaging, maar 
dan op kleinere schaal.”
 

mIssIe Voor de toekomst

“Wij zien deze uitdaging als een gezamenlijke taak 
van overheden, (particuliere) grondeigenaren en het 
publiek. Iedereen kan hier namelijk een steentje aan 
bijdragen. Het is een kwestie van bewustwording van 
deze gezamenlijke verantwoordelijkheid en van het 
feit dat recreatie en natuur geld kosten. Het blijft dus 
neerkomen op keuzes maken en elkaar de ruimte 
gunnen. Kom niet met de auto, maar op de fiets naar 
het landgoed, breng ook eens op ‘rustige’ dagen en 
momenten een bezoek aan het landgoed, respecteer 
de natuur, houd honden aan de lijn en draag mede 
zorg voor schone bossen, wegen en natuurgebieden. 
Het lijken kleine maatregelen maar de impact ervan 
is groot!”

Schapen van de Treeker Wissel bij het Treeker meertje | foto: Geraliene Bosschaart
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Huib de Kanter en Anne Marie de Beaufort | foto: Maaike van Heek-Mojet
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Anne Marie de Beaufort (46) en Huib de Kanter 
(60) traden in juli 2021 toe tot de raad van com-
missarissen van het landgoed. Tijdens een online 
aandeelhoudersvergadering werden zij benoemd 
en stelden zich via een korte videoboodschap voor 
aan hun mede-familieleden. Een uitzonderlijke gang 
van zaken gedurende de coronatijd. Na anderhalf 
jaar ‘warmlopen’ vertellen zij in dit interview over 
hun drive en ervaringen tot nu toe. Huib is geboren 
en getogen in Vlissingen en woont met zijn partner 
in Amsterdam. Anne Marie is geboren in Leiden, 
getogen in Swalmen en woont met haar partner en 
drie kinderen in Breda. Twee commissarissen met 
uiteenlopende achtergronden en met een groot hart 
voor het landgoed, stellen zich aan u voor. 

Huib: “Een groot deel van mijn loopbaan ben ik 
werkzaam geweest in de financiële sector, zowel in 
het bankwezen als in de verzekeringswereld. Dat 
deed ik voornamelijk bij ING. Daarom hebben de 
financiën van het landgoed extra mijn aandacht als 
commissaris. In 2019 trad ik uit dienst bij mijn toen-
malige werkgever TMF en besloot ik als zzp’er verder 
te gaan en een portfolio samen te stellen van een 
aantal toezichthoudende werkzaamheden die ik echt 
leuk vond. Als generalist weet ik namelijk van veel 
onderwerpen een beetje en dat profiel komt goed van 
pas bij het houden van toezicht.”
 
“Naast mijn commissariaat bij Den Treek-Henschoten 
ben ik voorzitter van de raad van toezicht bij Esdégé-
Reigersdaal, een organisatie die mensen met een 
verstandelijke en/of lichamelijke beperking onder-
steunt. Daarnaast ben ik trainingsacteur en train 
met behulp van rollenspellen commissarissen van 

non-profit organisaties hoe zij in hun vergaderingen 
doelmatig kunnen omgaan met elkaar en met

nI e u w e c o m m I s s a r I s s e n s t e l l e n z I c h V o o r

In gesprek met anne marIe de Beaufort 
en huIB de kanter
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bestuurders. Dat kunnen zowel harde als meer 
zachte elementen van de samenwerking betreffen. 
Denk bijvoorbeeld aan hoe je mogelijke belangenver-
strengeling moet bespreken, de selectieve omgang 
met informatievoorziening door een bestuurder of het 
wel of niet benoemen van onuitgesproken proces-
sen tijdens de vergadering. Dan ben ik nog lid van 
de Commissie van Beroep bij het Kifid, het klach-
teninstituut voor de financiële dienstverlening. Deze 
commissie oordeelt in hoger beroep over geschillen 
tussen consumenten en mkb-bedrijven en financiële 
instellingen. Die mix van allerlei activiteiten geeft een 
plezierige en leerzame invulling aan mijn carrière. 
Daarom vind ik het commissariaat op ons landgoed 
ook zo leuk. Het is weliswaar totaal anders, maar het 
toezicht brengt zoveel aspecten met zich mee: van 
wonen tot landbouw, van natuurbeheer tot bosbouw 
en van familiebelangen versus die van de omlig-
gende gemeenten en haar bewoners.”

“Mijn vroegste herinneringen aan het landgoed zijn 
de “Dardanellen”, twee heuveltjes in het bos achter 
het huis van mijn grootouders. Daar speelde ik als 
kleine jongen met mijn neefjes en nichtjes als we 
daar tijdens vakanties mochten logeren. Ook bij het 
gezin van boer Rijk en boerin Janny Wallet die naast 

mijn grootouders woonden, mochten we spelen. Het 
was daar één groot feest. Daarna waren er allerlei 
levensfasen waarop ik met andere dingen bezig 
ben geweest, maar met de Schaapskooi en later de 
Hopschuur was er altijd een fijne plek om met het 
eigen gezin en vrienden in het groen te landen. Nu 
ben ik in de gelegenheid om bij te dragen aan het 
landgoed en dat is een ontzettend leuk en dynamisch 
proces.” 

Anne Marie: “In 2020 ben ik met mijn gezin terug-
gekeerd naar Nederland. Vanwege het werk van 
mijn partner woonden we vanaf 2007 in Duitsland 
en in Frankrijk. Voor die tijd werkte ik, na mijn studie 
ontwikkelingseconomie in Wageningen, bij verschil-
lende ngo’s (niet-gouvernementele organisatie). Ons 
verblijf in het buitenland was een mooie uitstap en in 
die tijd ben ik actief begonnen met vrijwilligerswerk 
bij verschillende organisaties, van de lokale fietsclub 
tot een stichting die zich inzet voor burgerrechten 
van Nederlanders in het buitenland. Ook nu ben 
ik nog vrijwillig bestuurslid bij meerdere organisa-
ties. Momenteel werk ik voor NWO (Nederlandse 
Organisatie voor Wetenschappelijk Onderzoek) waar 
ik ondersteun in de uitvoeringen en zoek naar 
manieren de impact van internationale projecten en 

Eiken bij de oude moestuinmuur | foto: Maaike van Heek-Mojet
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projecten op het gebied van circulaire economie te 
vergroten. Daarnaast werk ik bij Breda Circulair, een 
stichting die zich inzet voor het stimuleren van de 
transitie naar circulair ondernemen bij het mkb. Net 
als bij een landgoed is het belangrijk dat je connectie 
hebt met wat er in het veld gebeurt, in dit geval met 
de lokale ondernemers en de lokale politiek. Graag 
zet ik me in om processen te faciliteren en verschil-
lende partijen bij elkaar te brengen.”

“De liefde voor en betrokkenheid bij het landgoed 
en bij natuur in het algemeen is mij met de paplepel 
ingegoten. Mijn vader Willem de Beaufort heeft zich 
jarenlang intensief ingezet voor dit landgoed maar 
ook voor andere landgoederen. Hij trad weer in de 
voetsporen van zijn vader en grootvader. Deze ken-
nis wil ik koesteren en graag gebruiken en vertalen 
naar het beheer van nu en in het uitzetten van lijnen 
naar de toekomst. 
In het vak van commissaris krijg je te maken met 
zoveel facetten binnen de dynamiek van het land-
goedbeheer, dat maakt het buitengewoon boeiend 
en leerzaam in het huidige tijdsbeeld.” 

Huib: “Toezicht houden op ons landgoed is span-
nend, maar brengt ook veel verantwoordelijkheid 
met zich mee. Financieel gaat het goed met het 
landgoed, maar toch liggen er ook allerlei uitdagin-
gen op de loer die deze financiële gezondheid in de 
toekomst kunnen schaden. Of het nu economische 
ontwikkelingen of klimaatverandering betreft. Bij alles 
wat we doen, kijken we naar onze missie: de instand-
houding van het landgoed en naar de belangen van 
onze toekomstige generaties. We passen op het 
landgoed als goede huisvaders en huismoeders, om 
het stokje vervolgens weer door te geven aan de 
volgende generatie.” 

“Evenzo is het belangrijk om te blijven innoveren 
door je continu af te vragen wat de gevolgen van 
de ontwikkelingen in de maatschappij betekenen 
voor het landgoed. De tijden veranderen immers. 
We zien een verschuiving van mensen die de grote 
steden verlaten om zich hier in de regio te vestigen, 
op zoek naar rust en ruimte. En dan is er de groei 
van het aantal inwoners in onze provincie, waarover 
Willem Schimmelpenninck vertelt in zijn interview 

Het landgoedkantoor | foto: Maaike van Heek-Mojet
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in dit jaarbericht. Een bevolkingstoename van 25 
procent in de provincie Utrecht in 2035 betekent ook 
een substantiële toename van het aantal bezoekers 
op het landgoed.”

Anne Marie: “Deze thema’s leven ook breed onder 
de aandeelhouders. Ook tijdens een ‘Bier & Bomen’-
bijeenkomst liet de jongere generatie duidelijk zien 
dat ze zich bewust is van deze uitdagingen en hier 
actief over wil meedenken. Bovendien is er ook onder 
deze generatie kennis van zaken die het landgoed 
ten goede kan komen. Het is een rijkdom van het 
landgoed om het zo te kunnen besturen. Een politiek 
krachtenveld speelt uiteraard ook mee, waarvoor we 
dankbaar gebruik kunnen maken van de expertise 
van rentmeesterskantoor ’t Schoutenhuis. Zij zijn hier 
goed in thuis.”  

Beiden: “We zien het als onze taak (en vele familiele-
den met ons) om voort te zetten wat er is opgebouwd 
en de volgende generaties te inspireren, interesseren 
en enthousiasmeren voor het landgoed. Zij moeten 
de ruimte krijgen om vanuit een eigen perspectief te 
kijken naar wat er moet gebeuren om het landgoed 
verder te laten floreren. Dat is een grote verantwoor-
delijkheid, waarbij we dankbaar mogen zijn voor wat 
er is aan verbondenheid, diversiteit, faciliteiten en 
natuurschoon. Dat hebben onze voorouders voor ons 
opgebouwd, dat mogen wij koesteren om het metter-
tijd in een toekomstbestendige staat door te geven.”

Het ‘Hazencasino’, de zandverstuiving in het oude Treeker parkbos | foto: Maaike van Heek-Mojet
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Het nieuwe huis van Liedewij en Igor | foto: Lisette van de Pavoordt
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Op de flank van de Utrechtse Heuvelrug, langs de 
Waterlooweg, ligt ’t Waswater, een bijzonder natuur-
gebied dat grenst aan drie andere natuurparels: 
’t Vogelwater, de Ringheuvels en ’t Langeveen. Van 
oudsher groeide er heide op de arme zandgronden 
en natte graslanden van ’t Waswater en werd het 
gebied begraasd door schapen. In de poelen van 
’t Waswater waste men de schapen voordat ze 
geschoren werden; zo bracht de wol meer op. 

Decennialang werd er geboerd op ’t Waswater, totdat 
het gebied in 2021 zijn oude natuurbestemming van 
moerassig en bloemrijk grasland terugkreeg. Er zijn 
poelen gegraven en andere maatregelen getroffen 
om allerlei dieren en insecten ook in droge zomers 

van water te voorzien. Op het voormalige boerenerf 
aan de rand van ’t Waswater zijn vanaf 2021 twee 
nieuwe woningen gerealiseerd. In een van deze hui-
zen wonen Liedewij Haver Droeze en Igor Hemmers 
met hun twee dochters. Zij vertellen over de prach-
tige plek waar ze zijn neergestreken en over de bouw 
van hun duurzame huis.

Liedewij: “Igor en ik zijn getrouwd en hebben twee 
dochters, Jente (18) en Elynn (14). Ik ben omge-
vingsjurist en heb samen met een zakenpartner een 
adviesbureau in Amersfoort. Naast advies op het 
gebied van omgevingsrecht, houden we ons bezig 
met landschapsarchitectuur, duurzame stedenbouw 

wo n e n o p h e t l a n d g o e d m e t u I t z I c h t 
o p ’t  wa s w a t e r

In gesprek met lIedewIj haVer droeze en 
Igor hemmers
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en toegepaste ecologie. Igor is contractmanager bij 
Ordina, een ICT-bedrijf in Nieuwegein.” 

“In 1978 verhuisde ik met mijn ouders naar Amersfoort. 
Als klein meisje werd ik op zondagen al meegeno-
men op lange wandelingen door de Treeker bossen. 
Toen mopperde ik daar flink op. Dat veranderde toen 
ik op mijn twaalfde een verzorgpaard kreeg, waar-
mee ik heel veel tijd doorgebracht op Den Treek. 
Toen is mijn liefde voor het landgoed ontstaan. Ik 
vond het zo bijzonder dat ik hier kon paardrijden en 
genoot met volle teugen. Na mijn studie in Maastricht 
ben ik weer teruggekeerd naar het midden van het 
land, waar Igor en ik in 1999 gingen samenwonen.”  

Igor: “Ik volgde mijn studie in Groningen. Toen ik 
Liedewij ontmoette had ze zojuist een appartement 
gekocht in de buurt van Den Treek. We zijn daarna 
nog een keer verhuisd, maar altijd in Amersfoort 
gebleven. Toen kwam deze kans voorbij en we 
waren op slag verliefd op het voormalige boerenerf. 
We hebben aangegeven dat we belangstelling had-
den de plek in erfpacht te nemen als er verder nie-
mand belangstelling voor zou hebben. De opstallen 
en bouwkavels die op het landgoed vrijkomen, wor-

Liedewij en Igor
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den altijd eerst aan de achterban van familieleden-
aandeelhouders aangeboden. Uit deze achterban 
meldden zich toen onze buren, maar uiteindelijk 
opteerden zij voor het bouwkavel naast ons.”

Liedewij: “In juni 2018 kreeg ik plots een telefoontje 
met de vraag of we nog interesse hadden. Daar 
hoefden we niet lang over na te denken. Igor wilde 
nog wel een keer gaan kijken. Binnen twee minuten 
was ook hij overtuigd, vooral na het beleven van 
het uitzicht. We hebben opdracht gegeven aan bio-
ecologisch architect Renz Pijnenborgh en zijn twee 
zakelijke partners om een zo duurzaam mogelijk en 
‘gezond’ huis voor ons te ontwerpen. Het ontwerp 
sprak ons meteen aan: we vonden het passen op 
deze plek. Het huis is volledig opgetrokken in hout-
skeletbouw; alleen de kelder is van beton. De muren 
zijn hoogwaardig geïsoleerd met houtvezelplaten en 
de ramen zijn voorzien van triple glas. De bij de bouw 
gebruikte houtsoorten zijn duurzaam geproduceerd. 
Het dak is voorzien van sedum en vrijwel alle muren 
zijn gestukt met leem en/of leemfinish. Dat geeft een 
heel prettig leefklimaat in huis. Onze energie wordt 
opgewekt door zonnepanelen en het huis wordt ver-
warmd door een warmtepomp die tevens warm water 
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levert. Op deze manier is ons huis niet nul, maar 
zelfs plus op de energiemeter. Iets waar we dagelijks 
plezier van hebben.”

Igor: “De architecten vroegen ons een lijst met 
woonwensen te maken, een soort programma van 
wooneisen. Hierin gaven we aan hoe we het huis 
wilden gaan gebruiken en wat we daarbij belangrijk 
vonden. Zo vonden allerlei woonwensen hun plek 
in het ontwerp: van een open leefruimte beneden 
met een keuken die overgaat in de living, tot een 
echte vensterbank voor onze dochter. Ook het ruime 
overstek aan het dak was ons idee, zodat we buiten 
kunnen zitten als het regent en dat bovendien voor-
komt dat het zonlicht in de zomer rechtstreeks in de 
woonkamer schijnt. ’s Winters schijnt de zon wel naar 
binnen en geeft ons gratis warmte. Na het kenbaar 
maken van onze wensen, begonnen de architecten 
met schetsen en kwam het ontwerp tot stand. Het 
landgoed en de gemeente verleenden alle mede-
werking aan de plannen. De kaders waren vooraf 
duidelijk, want er was een bestemmingsplan met 
een beeldkwaliteitsplan dat uitging van een nieuw erf 
naast de boerderij. Daarom was het voor ons logisch 
om dit ‘schuurhuis’ te bouwen, zeker ook omdat er 
een schuur gestaan had op deze plek. Dan vertel je 
een logisch verhaal in het landschap, een verhaal 

dat aansloot bij de criteria van de Adviescommissie 
Ruimtelijke Kwaliteit (ARK).”

Liedewij: “De voorbereidende werkzaamheden start-
ten in september 2020. Het huis werd op 5 december 
in delen geleverd en voor Kerst was het wind- en 
waterdicht. Ondanks enige vertraging in coronatijd, 
konden we uiteindelijk in juli 2021 onze intrek nemen.  
Het huis staat op een perceel van 2000 m2, met een 
schitterend uitzicht over de Ringheuvels aan de ene 
zijde en over ’t Waswater aan de andere zijde. De 
kers op de taart is de ecologische zwemvijver die we 
naast het huis hebben laten aanleggen en volledig 
opgaat in de omgeving. Daar genieten we zomer en 
winter van. Het water wordt gereinigd via een uv-filter 
en een helofytenfilter dat bestaat uit verschillende 
soorten planten, zoals lis, papyrus en kattenstaart.”

“Wellicht doet zich op termijn nog eens een gelegen-
heid voor om een hobbyweilandje in de buurt van 
ons huis te huren, zodat ik mijn paard bij het huis kan 
zetten. En zo niet, dan doet dat verder niets af aan 
ons dagelijks genieten van de reeën, konijnen, das-
sen, vossen en vogels in ons uitzicht. We hebben de 
verrekijker paraat staan in de vensterbank en prijzen 
ons elke dag gelukkig.”

Reebok in rust | foto: Hans Drijer
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Een gezonde, vitale bodem is van levensbelang en 
vormt de basis van het bestaan van mens en dier. De 
bodem en de daarin en daarop groeiende vegetatie 
leveren immers zuurstof en voedsel. En het is nu juist 
die bodem die zo onder druk staat. Landeigenaren en 
boeren doen hun uiterste best om de bodem gezond 
te houden of gezonder te maken. Momenteel wordt 
de bodemkwaliteit bepaald aan de hand van fysische 
en chemische metingen, maar de bodem is veel com-
plexer dan een samenstelling van bodemdeeltjes en 
nutriënten. Levensvormen als wormen, pissebedden, 
aaltjes en beerdiertjes, maar ook microben zoals 
schimmels en bacteriën, evenals het vocht in de bo-
dem, bepalen de gezondheid ervan.  

Wat is eigenlijk een gezond bodemleven? Wanneer 
boeken we resultaat in het verbeteren van de bo-
dem? En hoe zit het echt met het vocht in de bodem 
van een perceel? Om antwoorden te vinden op deze 
vragen ontwikkelt het project Sensorisch Landschap 
bruikbare indicatoren voor bodemvitaliteit. Daarbij 
richt het project zich op aspecten als bodembiologie, 
waterregulatie en broeikasgassen; aspecten die nog 
onderbelicht zijn in de klassieke bodemanalyses. Met 
behulp van snelle en relatief goedkope eDNA-ana-
lyse worden kwaliteitsindicatoren ontwikkeld die het 
bodemleven op een specifieke locatie in kaart bren-
gen. Bestuurder Carel Quarles vertelt over het sen-
sorenonderzoek dat plaatsvindt op drie locaties van 
Den Treek-Henschoten. 

Het Heetveld | foto: Maaike van Heek-Mojet

se n s o r I s c h l a n d s c h a p o p 
de n tr e e k-he n s c h o t e n

In gesprek met Bestuurder carel Quarles Van ufford
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BodemVoedselweB

“Het is van belang te weten wat al dit bodemleven be-
tekent voor het functioneren van de bodem. ‘Eten en 
gegeten worden’ brengen energie, mineralen en an-
dere grondstoffen in de bodem. Planten, natuurlijke 
vegetatie en landbouwgewassen zijn afhankelijk van 
deze processen, maar dragen ook actief bij door orga-
nische stoffen te produceren en deze terug te geven 
aan het bodemvoedselweb. Die organische stof is de 
motor van het bodemleven en van de bodemkwali-
teit. Grotere bodemorganismen, zoals regenwormen, 
vervullen hierin een belangrijke rol: door hun graaf-
activiteiten neemt de bodem makkelijker water op en 
blijft zuurstof beter beschikbaar. Voldoende schoon 
grondwater (en uiteindelijk drinkwater!) is eveneens 
afhankelijk van een goed functionerend bodemvoed-
selweb.” 

Bodemherstel tot nu toe

“In de cultuurlandschappen is al langer sprake van 
bodemherstelmaatregelen die het bodemleven sti-
muleren. Zo kan de boer of grondeigenaar kunst-
matig de juiste kwantiteit en kwaliteit organische stof 
aan de bodem toevoegen. Dat gebeurt door de teelt 
van groenbemesters of het toedienen van organische 

bodemverbeteraars. Sinds enkele jaren zijn er ook 
experimenten met het composteren van maaisel uit 
natuurgebieden. Tevens groeit de aandacht voor het 
toevoegen van hout aan de bodem, waarbij vooral 
zaagsel van loofhout een positief effect heeft op sa-
protrofe schimmels die leven op en van dood materi-
aal. Daartoe behoren meerdere soorten die bodem-
ziekten en -plagen kunnen onderdrukken. 
Met het aanplanten of zaaien van bloemrijke kruiden-
mengsels wordt de gewasdiversiteit bevorderd. Deze 
bloemrijke graslanden zijn goed voor insecten en 
bijen, maar dragen ook bij aan een natuurlijke plaag-
bestrijding. Ook de wijze van bodembewerking heeft 
invloed, waarbij gestreefd wordt naar minimale ver-
storing. Kortom, extra maatregelen zijn nodig. Maar 
welke en hebben aanvullende maatregelen wel het 
gewenste effect, hoe meet je dat…?” 

sensorIsch landschap

“We waren niet de enigen die op zoek waren naar 
alternatieve methoden om tot een gezonde bodem 
te komen. Het Overijsels Particulier Grondbezit en 
particulier landgoed Het Lankheet in Haaksbergen 
hebben enige jaren geleden het project Sensorisch 
Landschap opgezet. Bestaande bodemanalyses als 
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Wilde hyacinten langs de weilanden | foto: Maaike van Heek-Mojet
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Koeien van de maatschap Davelaar - Rob Gerritsen.

de Open Bodem Index (OBI) richten zich voorname-
lijk op de chemische en fysiologische samenstelling 
en op het organische stofgehalte van de bodem. Wat 
ontbreekt is een analyse van de ontwikkeling van 
het bodemleven, die minstens zo belangrijk is voor 
de vochthuishouding en vruchtbaarheid. Het meetin-
strument van Sensorisch Landschap richt de focus 
op tot nu toe onderbelichte ecosysteemdiensten: bio-
diversiteit, broeikasgasemissies en waterregulatie op 
perceelniveau. Op 130 proefpercelen in de provincies 
Brabant, Gelderland en Overijssel wordt onderzocht 
hoe deze ecosysteemdiensten met twee nieuwe, 
betaalbare technieken kunnen worden gemonitord: 
eDNA analyse en cheaptech bodemvochtsensoren.” 

“Een eDNA analyse geeft een gedetailleerd beeld van 
het bodemleven: van de verhoudingen tussen bacte-
rie- en schimmelculturen tot specifieke bacteriën, of 
van juist grotere organismen zoals nematoden en 
wormen. Verder wordt met cheaptech bodemvocht-
sensoren gemeten hoe het staat met de vochthuis-
houding van een perceel. De waterregulerende 
eigenschappen van de bodem zijn namelijk zeer be-
langrijk voor het functioneren van de bodembiologie.” 

“Den Treek-Henschoten is de eerste proeflocatie in 
de provincie Utrecht. De metingen worden vanaf april 
2023 verricht op een drietal plekken op het Landgoed: 

in de weilanden van twee boerenbedrijven en op een 
van landbouw naar natuur omgevormd perceel. Op 
deze nieuwe natuurontwikkeling willen we meten of 
de omvorming de effecten laat zien die we er aanvan-
kelijk van verwacht hadden.”

BelonIngssysteem Voor goed 
BodemBeheer

“Sensorisch Landschap is een open source project. 
Alle ontwikkelde kennis en instrumenten worden 
publiekelijk doch anoniem beschikbaar gesteld. De 
relatie tussen bodemleven, bodemsamenstelling 
en waterhuishouding zullen worden vertaald naar 
bruikbare indicatoren en voorgestelde beheersmaat-
regelen voor de eindgebruikers. Succesvolle kwa-
liteitsindicatoren worden toegevoegd aan de Open 
Bodem Index (OBI). Dit zorgt ervoor dat efficiëntere 
maatregelen genomen kunnen worden voor een sta-
bielere en weerbaardere bodem, waarmee bespaard 
kan worden op abrupte of overbodige bodembewer-
kingen. Deze indicatoren kunnen de baten van een 
bepaald bodembeheer aantonen en daarmee bijvoor-
beeld dienen als onderbouwing voor een belonings-
systeem voor boeren. Zo kan de boer die verantwoor-
delijk is voor het bodembeheer zijn daadwerkelijk 
gerealiseerde verbeteringen te gelde maken.”

Landgoed den treek-henschoten24
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Floris van Asbeck | foto: Evert Jan Kema
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In juni 2022 nam Floris baron van Asbeck (74) 
afscheid van de familievennootschap. Acht jaar lang 
zette hij zich vanuit de raad van commissarissen in 
voor het landgoed, waarvan de helft als commissaris 
en de andere helft als president-commissaris. Vanaf 
2007 was Floris gedurende twaalf jaar voorzitter 
van familiestichting De Treeker Eik. Nu treedt hij 
terug uit het bestuurdersgremium maar Den Treek-
Henschoten is niet weg te denken uit zijn leven. In 
gesprek met een bevlogen bestuurder die van het 
landgoed zijn levenswerk maakte en door velen bin-
nen de achterban van Treeker familieleden gezien 
wordt als de ‘pater familias’

“Mijn bestuursperiode op het landgoed startte in 2005 
bij familiestichting De Treeker Eik, waar ik vanaf 2007 
als voorzitter veel memorabele momenten heb mo-
gen meemaken. Zo vierden we in 2008 het 100-jarig 
bestaan van het landgoed als familievennootschap. 
Deze succesvolle lustrumviering met onder andere 
het meten van De Treeker Eik en een fietstocht langs 
bijzondere punten op het landgoed, herhaalden we in 
2013 en 2018. Vanaf mijn aantreden heb ik mij inge-
zet om de band tussen De Treeker Eik en het bestuur 
van het landgoed te intensiveren, want dat waren 
destijds redelijk gescheiden werelden. Daarin stond 
ik gelukkig niet alleen; samen met andere bestuur-
ders van toen, waaronder in het bijzonder Fleur de 
Beaufort, werden de onderlinge banden aangehaald. 
Met ons kersverse nieuwe bestuur probeerden we De 
Treeker Eik weer een stap verder te brengen door 
het organiseren van activiteiten voor alle leeftijdsca-
tegorieën. Naast de nieuwjaarsreceptie, familiewerk-
dag en de jaarlijkse golfdag op De Hoge Kleij, breid-
den we het programma uit met activiteiten als een 

op d e B r e s V o o r h e t l a n d g o e d

In gesprek met scheIdend presIdent-commIssarIs 
florIs Van asBeck
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kinderkamp, familiewandelingen en de Treeker Run. 
Het Treeker Eik kinderkamp, opgezet voor jonge fa-
milieleden tussen de 8 en 12 jaar, bleek een dave-
rend succes. Nu zijn we veertien jaar verder met jaar-
lijks één of twee kinderkampen en de kinderen van 
de eerste lichting zitten nu in de leiding. De huidige 
studerende familieleden die toentertijd deelnamen 
aan de kinderkampen, komen nu naar onze ‘Bier en 
Bomen-bijeenkomsten’ in een kroeg in Amsterdam 
om iets op te steken over de ins en outs van land-
goedbeheer en om elkaar beter te leren kennen. De 
verbondenheid met en de liefde plus verantwoorde-
lijkheid voor het landgoed kunnen niet vroeg genoeg 
gestimuleerd worden.”

“In 2011 richtten we vanuit De Treeker Eik de Histori-
sche Commissie op om brieven, dagboeken en foto’s 
die betrekking hebben op het landgoed of de familie, 
te inventariseren, te archiveren en voor de huidige 
familieleden toegankelijk te maken. Dit heeft geleid 
tot de publicatie van verschillende boeken die via de 
besloten website verkrijgbaar zijn en in de door de 

Het schilderij “Familielandgoed” door Paula Berkemeyer | foto: Maaike van  Heek-Mojet
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Historische Commissie opgerichte bibliotheek op De 
Hopschuur zijn opgenomen. In 2013 werd het schil-
derij “Familielandgoed” op de Hopschuur onthuld en 
het daarbij behorende stamboomalbum met de na-
men en foto’s van de aandeelhouders en hun gezins-
leden, voor de eerste keer gepubliceerd. Hierin kan 
de familie opzoeken wie tot welke staken en takken 
behoren. Inmiddels wordt gewerkt aan de derde edi-
tie die bij het lustrum in juni 2023 zal verschijnen.
Ook werkte de Historische Commissie mee aan pu-
blicaties over de familie en het landgoed door de 
Historische Kring Leusden en de Stichting Oud-Wou-
denberg.”

de lange termIjn

“Familievennootschappen kennen mooie, maar zo nu 
en dan ook spannende tijden met pittige vraagstuk-
ken en navenante discussies. Aan het eind van zo’n 
pittige periode, waarin ik mij persoonlijk sterk maakte 
voor de familie en het landgoed, heb ik me beschik-
baar gesteld om commissaris te worden. In 2014, 
na mijn pensionering als dwarslaesierevalidatiearts, 
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zocht ik bezigheden die intellectueel uitdagend en 
maatschappelijk relevant waren en mij in contact kon-
den brengen met aardige mensen. Ik kan zeggen dat 
dat in de Raad van Commissarissen goed gelukt is. 
Naast de familiale en historische kennis die ik in de 
loop der tijd had opgestoken, wilde ik als commissa-
ris meer inzicht krijgen in de bestuurlijke en zakelijke 
kant van het landgoed. Goed bestuur van een land-
goed is kijken naar de ontwikkelingen in de samenle-
ving en naar de consequenties die deze ontwikkelin-
gen hebben voor het beheer van het landgoed op de 
lange termijn. Adequaat functionerende bestuurders 
en commissarissen ontwikkelen een visie op die lan-
ge termijn. Een voorbeeld: hoe zien de melkveebe-
drijven op het landgoed eruit over 20 tot 30 jaar? Zo’n 
vraag is natuurlijk niet gemakkelijk te beantwoorden 
doordat er zoveel factoren en facetten meespelen, 
maar je kunt er wel een visie op maken door de ont-
wikkelingen op de voet te volgen, kansen en bedrei-
gingen te zien en kennis van zaken te ontwikkelen. 
Het komt aan op veel lezen, luisteren naar deskundi-
gen en het gebruiken van gezond verstand. Klimaat-
verandering is ook zo’n thema dat kennis en kunde 
vereist. Bosbranden, insectenplagen en stikstofdepo-
sitie, het zijn voor bos- en natuurgebieden allemaal 

bedreigingen die we het hoofd moeten bieden. Als 
vennootschap kijk je nu al naar een klimaatbesten-
dige inrichting van de bossen op de kortere, maar 
zeker ook op de lange termijn. Recreatie past ook in 
de rij van bedreigingen. Dat klinkt wat onvriendelijk, 
maar met een snelle groei van de bevolking in de pro-
vincie Utrecht neemt natuurlijk ook de  recreatiedruk 
op het landgoed toe. Hoe we deze aanwas met de 
tijd in goede banen gaan leiden, ligt nu al ter tafel. 
We zoeken naar maatregelen om de diverse stromen 
bezoekers zodanig te kanaliseren en concentreren 
dat ze allemaal op het landgoed terecht kunnen. De 
MTB-paden zijn hier een voorbeeld van. Voor de aan-
leg van de MTB-routes fietsten er overal mountainbi-
kers, ook door rustgebieden en op ruiterpaden. Dat 
leverde veel onveilige en ongewenste situaties op. 
We zien nu dat de verschillende gebruikers van het 
landgoed meer ruimte en minder overlast van elkaar 
ervaren. Zulke slimme oplossingen zullen in de toe-
komst steeds meer soelaas moeten bieden.” 

unIek

“Wat Den Treek-Henschoten uniek maakt, is aller-
eerst de omvang van 2200 hectare. In Nederland 

Koepel van Stoop | foto: Maaike van Heek-Mojet
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zijn voor zover ik weet alleen de Kroondomeinen 
en landgoed Twickel groter. Dat het een familieven-
nootschap is van deze orde, maakt het landgoed ook 
uniek. Dat vergt namelijk een andere dynamiek van 
besturen dan bijvoorbeeld bij een stichting; het is een 
private onderneming met aandeelhouders, maar te-
vens met een publiek doel. 
Het landgoed moet zakelijk bestuurd worden, maar 
uiteindelijk is instandhouding belangrijker dan winst-
gevendheid. De Algemene Vergadering van Aan-
deelhouders is het hoogste orgaan. Omdat al deze 
aandeelhouders familie van elkaar zijn, versterkt het 
landgoed de banden tussen vaak verre familieleden. 
Dit zijn banden die veelal levensfasen maar ook ge-
neraties overstijgen.” 

de achterBan

“In de afgelopen veertien jaar heb ik het aantal aan-
deelhouders binnen onze familie zien groeien van 
ongeveer 350 naar 650. Dit kwam vooral door de or-
ganisatie van de interne markt en mogelijk ook wel 
door de toename van de activiteiten van De Treeker 
Eik. Het werd hierdoor steeds leuker om aandeelhou-
der te zijn en dat is een ontwikkeling om bij stil te 

Het opmeten van de Treeker Eik tijdens het lustrum in 2018  | foto: Maaike van Heek-Mojet
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staan. Bij zo’n grote toename van aandeelhouders 
is het van belang dat nieuwe aandeelhouders wor-
den geënthousiasmeerd om elkaar en het landgoed 
met al zijn facetten beter te leren kennen. Immers, op 
het moment dat mensen zich ergens mee verbonden 
voelen, hebben ze vaak ook de intrinsieke motivatie 
om te willen bijdragen. We blijven enthousiaste fa-
milieleden en familiebestuurders nodig hebben, want 
je kunt maximaal acht jaren zitting hebben in het be-
stuur of in de raad van commissarissen.  Er is waar-
schijnlijk genoeg bestuurlijk talent onder zo’n groot 
aantal aandeelhouders, maar je moet deze talenten 
wel zien te vinden. Dat begint met betrokkenheid bij 
het landgoed en die betrokkenheid start in de kinder-
kampen en kan zich verder ontwikkelen door mee te 
doen aan andere activiteiten van De Treeker Eik. Zo 
kunnen we het landgoed met elkaar in stand houden 
en het in een nog betere staat aan de volgende ge-
neraties doorgeven.”

“Onze opdracht is om te blijven investeren in de fa-
miliebanden onderling en in de band van de familie 
met het landgoed. Goede communicatie, transpa-
rante bestuurders, beschikbare vakantieverblijven 
voor familie en gezamenlijke activiteiten vergroten de 
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betrokkenheid. Die betrokkenheid is essentieel, want 
het besturen van zo’n omvangrijk landgoed blijft men-
senwerk van bestuurlijke denkers en doeners.” 

tIps?
“Tips voor mijn opvolger heb ik niet, daar moet je naar 
mijn mening terughoudend in zijn. Wat ik mijn opvol-
ger toewens, zijn goede bestuurlijke verhoudingen 
gebaseerd op vertrouwen. Verschillen van inzicht zijn 
van alle tijden, maar ga hier constructief en flexibel 
mee om; blijf met elkaar in gesprek op de inhoud, 
luister naar elkaars standpunten en blijf kijken naar 
de ontwikkelingen in de samenleving.”  

achtertuIn

“Zoals voor veel omwonenden is het landgoed ook 
mijn achtertuin. Ik heb me nu aangesloten bij de 
Treeker vrijwilligers. Als je hun vraagt wat hen drijft 
om mee te helpen in het onderhoud van de bossen 
en natuurterreinen dan zeggen ze unaniem: “… het is 
onze achtertuin”. We werken wekelijks met elkaar op 
de woensdag, ik vind dit ontzettend leuk om te doen. 
Ik werd hartelijk ontvangen, de sfeer is buitengewoon 
goed en er wordt hard gewerkt. Je bent de hele dag 
buiten en fysiek flink bezig. Met de klussen die we 
doen onder leiding van onze meewerkend voorman 
John van Gulik dragen we met elkaar een steentje 
bij aan het onderhoud. Ik beschouw het als een voor-
recht om nu weer op een andere manier een bijdrage 
te kunnen leveren aan ons prachtige landgoed.”

johannes Bernardus

“De basis voor het landgoed is in de 19e eeuw on-

der meer gelegd door twee bijzondere huwelijken. 
Bij het huwelijk van Arnoud Jan de Beaufort en 
Aleida Stoop in 1841 werden de gronden rond De 
Hoogt deel van het landgoed. Met het huwelijk van 
zijn zoon Johannes Bernardus met Cornelia van 
Asch van Wijck in 1870 werd Henschoten aan het 
landgoed toegevoegd. De vraag die wij als kinderen 
stelden, of deze voorouders wel van elkaar hielden, 
werd door mijn vader altijd met stelligheid beant-
woord: “zij trouwden uit liefde en de groei van het 
landgoed was bijzaak”. En wie zijn wij om aan de 
juistheid van deze uitspraak te twijfelen? ”

“Mijn overgrootvader Johannes Bernardus de Beau-
fort, burgemeester van Woudenberg, nam in 1908 
het initiatief om zijn deel van dit bij elkaar getrouwde 
landgoed in een familievennootschap onder te bren-
gen. Als hij deze visionaire constructie niet had be-
dacht, zou zijn deel, dat Henschoten en De Hoogt 
omvatte, onder zijn elf kinderen verdeeld zijn en 
was later met Den Treek waarschijnlijk hetzelfde ge-
beurd. Het landgoed was dan waarschijnlijk versnip-
perd geraakt en uiteengevallen. Bovendien gaf hij 
de vrouwelijke familieleden een gelijke berechtiging, 
wat in die tijd zeker visionair was. Immers werd het 
vrouwenstemrecht pas in 1919 ingevoerd en wer-
den gehuwde vrouwen tot 1956 als handelingson-
bekwaam gezien.”

Johannes Bernardus de Beaufort met al zijn kleinkinderen
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Het Henschotermeer | foto: Rob Gerritsen

het henschotermeer

“Als ik, terugkijkend op mijn bestuursperi-
ode, een voorbeeld van een grote bestuur-
lijke uitdaging moet noemen, dan denk ik 
vooral aan de ontwikkelingen rondom het 
Henschotermeer. In de jaren ’70 is dit gebied 
volgens een prachtig ontwerp speciaal voor 
de recreatie ingericht. Het bestaat uit een 
recreatieplas met daaromheen een strand en 
een ruime strook bosgebied voor dagrecreatie. 
Daarbuiten liggen parken met vakantiehuisjes 
en een camping voor verblijfsrecreatie. Dankzij 
een geringe subsidie van de provincie en 
enkele gemeenten was het gebied voor ieder-
een vrij toegankelijk. De provincie en gemeen-
ten besloten echter dat per 2018 de exploitatie 
aan de markt moest worden overgelaten. De 
vennootschap werd hierdoor gedwongen om 
op zoek te gaan naar een nieuwe exploitant. 

Dat is gelukt, maar sindsdien moet het juiste 
bestuurlijk evenwicht gevonden worden tussen 
behoud van de natuurwaarde van dit unieke 
gebied en ontwikkelingen die een sluiten-
de exploitatie mogelijk maken. Het landgoed 
beweegt zich als grondbezitter hierbij in een 
krachtenveld tussen gemeenten, provincie, 
omwonenden, natuurbeschermers, gebruikers 
en de exploitant, met ieder hun eigen opvat-
tingen en belangen. Ik hoop dat het lukt de 
natuurkwaliteit van het boslandschap in stand 
te houden en waar mogelijk te verbeteren, 
zoals in het ontwikkelkader staat, en dat 
deze zo weinig mogelijk wordt aangetast door 
bebouwing.”
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Treeker volunteers at work on the estate | photo: Evert Jan Kema

The turbulent year of 2022 was marked by social con-
tradictions and political uncertainty. We faced many 
crises; from housing to asylum shelters, from energy 
to nitrogen and climate. Subsistence securities got 
under pressure and poverty increased at a time of 
unbridled economic growth and low unemployment. 
In our Netherlands, people no longer feel free to 
express their opinions out of fear for fear of being 
threatened. People are losing faith in democracy and 
in the resolving abilities of politics. More than a mil-
lion families struggle with still rising prices and barely 
survive financially. And then there is the continuing, 
bloody war in Ukraine that has already cost so many 
lives of innocent people. Alarming developments that 
are accompanied by major changes, both regionally 
and globally.  

The major changes facing us in areas such as the 
labour market, climate, energy and nitrogen will 
determine how we and our children will live and work 
in the nearby future. We all have to deal with these 
changes, including the estate. The fact that these 
major changes take place gradually, doesn’t make 
them less profound. 

Common sense and flexibility are essential in coping 
with these major changes. For example wind energy. 
Many people are against the installation of wind turbi-
nes on land; after all, there is enough space at sea to 
build wind farms. Provinces are still being authorized 
by the central government in forcing landowners to 
install wind turbines, even close to vulnerable nature 
reserves. 

su m m a r y an n u a l re p o r t 2022

pr e f a c e 
B y t h e Bo a r d o f dI r e c t o r s
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The nitrogen crisis is another example. The farms 
on our estate have become more sustainable over 
the years, investing in new techniques to reduce as 
much as possible the harmful emissions from man-
ure. We are proud of our farmers. We actively endor-
se them in their ideas and look with great respect at 
their determination to achieve sustainable solutions 
in their farming management.

A lot is under great pressure nowadays: space, natu-
re, agriculture, soil, climate, the future of our child-
ren. Human dignity is the recurring theme here; the 
principle of connecting all human rights. Therefore I 
insist on cherishing a human dimension, to keep our 
human dignity. In respect for each other, we have to 
keep searching for dialogue and connection in order 
to succeed in going through these turbulent times 
together. Whether it is about wind energy, nitrogen 
deposition or calling out someone for straying a dog 
that disturbs wildlife in the forests.  

We express our deepest gratitude to everyone 
who worked with us for and on the Estate in 2022. 
Our Estate is supported by the commitment of our 
employees, stewardship office ‘t Schoutenhuis, our 
volunteers and our own community of family mem-
bers.

enVIronmental space 
and nature: a fIeld of 
tensIon

People live, work and recreate at Den Treek-Hen-
schoten. The number of users increases every year, 
however the environmental space isn’t. This puts 
considerable pressure on available space and na-
ture. To deal with this tension, the estate works with 
a long-term management vision and the province of 
Utrecht with the Environmental Vision 2021-2050. 
The municipality of Amersfoort has over 158.000 in-
habitants. Until 2035, this number is expected to in-
crease by another 10 per cent. Realizing that the

estate is located in five municipalities, of which 
Amersfoort is one. Ten years ago, the province of 
Utrecht estimated that over a million residents recrea-
ted on Den Treek-Henschoten every year. Today we 
can only guess about these numbers , but we defini-
tely notice that pressure on environmental space and 
nature has increased. There are also different ambiti-
ons, both from the estate and the province. Ambitions 
regarding housing, mobility, energy, recreation, na-
ture and agriculture. Director Willem Schimmelpen-

The Heetvelderweg | photo: Rob Gerritsen
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ninck explains about this field of tension, the estate’s 
long-term management vision and the joint mission 
for the future.

“An attractive living environment contributes to peop-
le’s well-being. The beautiful and diverse Treeker 
landscape is exactly doing so. Landscape qualities 
and structures are important for everyone’s well-
being, of people, but certainly of animals and plants 
as well. Regarding this, Den Treek-Henschoten has 
fulfilled an important function over the years. At the 
same time, this is the first area of tension; our ex-
perience makes us believe the well-being of people, 
animals and plants is difficult to combine sustainably 
within the available environmental space.”

“Nature and agriculture, as the main ‘space users’ 
in the rural area, make an important contribution to 
social functions, such as food supply and an attrac-
tive and high-quality rural area to be experienced. 
Den Treek-Henschoten also provides this. We en-
sure further development of our nature and forests 
and support the transition in agriculture. We expect 

nature-inclusive forms of agriculture, starting with a 
healthy soil and an optimal use of natural processes, 
will positively influence biodiversity both in the agri-
cultural area and in the nature reserves.”

“On the estate, we aim for vital nature. We develop, 
protect and connect natural areas of sufficient size 
and coherence into contiguous areas of high quality 
that withstand rough handling. This creates important 
habitats for endangered and protected species.”

“In the day-to-day management of the estate, we fo-
cus on the long term. The estate has three core tasks: 
letting and leasing land and buildings, caring for fo-
rest and nature and facilitating recreation. In doing 
so, we tend to create a balance in the functionalities 
of living, working, nature and recreation. Maintaining 
the quality of nature is considered as more important 
than financial  aximization. We do this in a cost-con-
scious way; buildings and land are preferably leased 
on a long lease. 
Agricultural land is leased on the basis of land-rela-
ted agriculture. In cooperation with the tenants, we 

The centre of the estate | photo: Maaike van Heek-Mojet
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tend to business operations based on healthy soil 
management and strengthening ecological values. 
Forest management is taking place according to 
strengthening ecological values, increasing climate 
resilience and paying attention to natural, cultural and 
historical elements. And last but not least, nature is 
proactively managed according to ecological values 
and with respect for the landscape elements.”

“Recreation on the estate is zoned and controlled in 
order to reduce some of the tension between the ever 
increasing number of visitors and nature. In doing so, 
we aim to concentrate intensive recreation as much 
as possible around the Henschotermeer (a small 
lake nearby) and the Pyramid of Austerlitz. Extensive 
recreation is taking place in the northern part of the 
estate.”

deVelopment of new nature

“Over the past 20 years, more than 70 hectares of 
agricultural land have already been converted into 
nature areas on Den Treek-Henschoten. With ‘new 
nature’, existing nature areas are enlarged and com-
bined. This enables animals and plants to move more 

freely and survive better. The preliminary results are 
positive.
New nature is mostly created on former agricultural 
land and is part of the Netherlands National Nature 
Network (NNN) or the ‘Green Contour’. Sometimes 
the province provides us a subsidy for the conver-
sion, or we get permission to create a building plot on 
our land. Both measures are aimed at compensating 
for the loss of value as a result of the conversion. 
After all, the price of agricultural land is much higher 
than of natural land. Profits from selling mountain 
bike vignettes are used to create new nature and/or 
restore existing nature.”

enVIronmental VIsIon 2021-2050
“The Environmental vision of the province of Utrecht 
gives the impression to be abstract, but actually it is 
about a concrete question: what the province will look 
like in 2050? In 30 years we expect a quarter more in-
habitants to live in the province of Utrecht than there 
live now. The province faces a major challenge: how 
to guarantee enough environmental growth to live 
pleasantly and healthily, while leaving enough space 
for nature? Therefor, the available environmental 

Nature area around the Baggergat | photo: Maaike van Heek-Mojet
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space must be used in multiple, sustainable ways as 
much as possible. The estate faces the same chal-
lenge, yet on a smaller scale.”
 

mIssIon for the future

“We see this challenge as a collective task of govern-
ments, landowners and the public. After all, everyone 
can contribute to this. It is a matter of awareness of 
this joint responsibility and of the fact that both recre-
ation and nature cost a lot of money. This implicates 
making choices and respecting everyone’s space. 
For example visiting the estate by bike instead of by 
car and preferably on ‘quiet’ days and moments, res-
pecting nature, keeping dogs on a leash and keeping 
the forests, roads and nature areas clean. Maybe it 
seems like small measures but their impact is huge!”

Heather on the Treeker Punt | photo: Maaike van Heek-Mojet
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